



PRESS RELEASE

Practical Guide for Lawyers / Guide pratique pour les avocats

Please find below the text of a press release issued today in English and French
/ Veuillez trouver ci-après le texte du communiqué de presse publié aujourd'hui en français et en anglais.

Brussels, 23 April 2014

CCBE launches practical guide for lawyers appearing before the European Court of Human Rights

The Council of Bars and Law Societies of Europe (CCBE) published today “The European Court of Human Rights: Questions & Answers for Lawyers”, a practical guide aimed at lawyers intending to present a case before the Court in Strasbourg.

The guide contains information and practical advice to support lawyers in proceedings at three different stages: before national courts (prior to application to the European Court of Human Rights), before the Court itself, and during enforcement of the Court’s judgments.

“The European Court of Human Rights plays a fundamental role for the rule of law and democracy in Europe. Everywhere in Europe, lawyers should be aware of how to raise violations of fundamental rights at national level, and how to bring a case before the European Court of Human Rights. This is particularly important with the recent entry into force of a new Rule 47 of the Rules of the Court, which introduces stricter conditions for lodging an application. I believe that this practical guide will be a helpful tool for lawyers in the preparation and follow up of their cases before the Court.” says Aldo Bulgarelli, CCBE President.

A number of questions are covered in the handbook, including: at what stage of proceedings before national courts should human rights violations be pleaded under the European Convention of Human Rights; how to submit an application to the Court; technical aspects of proceedings; and the role of a lawyer once a judgement has been rendered. Also included are reference to tools and resources available for parties and their lawyers.

In his foreword to the guide, Dean Spielmann, President of the European Court of Human Rights, underlines that “by helping lawyers to navigate the sometimes technical waters of proceedings before the Court, the Guide ultimately benefits the interests of their clients: the citizens of Europe.”

Produced after liaison with the European Court of Human Rights, the guide is available on the CCBE website

(http://www.ccbe.eu/fileadmin/user_upload/NTCdocument/EN_Guide_CEDHpdf1_1398240213.pdf) and paper copies will be made available in the foyer of the Court in Strasbourg.

About the CCBE

The Council of Bars and Law Societies of Europe (CCBE) represents the bars and law societies of 32 member countries and 12 further associate and observer countries, and through them more than 1 million European lawyers.

Founded in 1960, the CCBE is recognised as the voice of the European legal profession by the EU institutions, and acts as the liaison between the EU and Europe's national bars and law societies. The CCBE has regular institutional contacts with those European Commission officials, and members and staff of the European Parliament, who deal with issues affecting the legal profession. The CCBE is an international non-profit-making association incorporated in Belgium.

For further information,
please contact Hugo ROEBROECK
Tel: [+32.\(0\)2.234.65.28](tel:+3222346528)
Fax: [+32.\(0\)2.234.65.11/12](tel:+322234651112)
E-mail: roebroeck@ccbe.eu
Follow us on [Twitter](#)

Bruxelles, le 23 avril 2014

Le CCBE lance un guide pratique pour les avocats devant la Cour européenne des droits de l'homme

Le Conseil des barreaux européens (CCBE) publie aujourd'hui La Cour européenne des droits de l'homme : questions/réponses destinées aux avocats, un guide pratique destiné aux avocats qui saisissent la Cour de Strasbourg.

Ce guide s'adresse aux avocats qui envisagent de saisir la Cour européenne des droits de l'homme. Il contient des informations et des conseils pratiques qui les guideront lors des procédures devant les juridictions nationales précédant la saisine de la Cour européenne des droits de l'homme, lors de la procédure devant la Cour elle-même, ainsi que dans la phase d'exécution de ses arrêts.

« La Cour européenne des droits de l'homme joue un rôle fondamental dans l'état de droit et la démocratie en Europe. Les avocats devraient, partout en Europe, savoir comment signaler la violation des droits fondamentaux à l'échelon national et saisir la Cour européenne des droits de l'homme, d'autant plus que la règle 47 du règlement de la Cour a été sensiblement modifiée et restreint désormais les conditions requises pour saisir la Cour. Ce guide pratique sera, à mes yeux, particulièrement utile aux avocats dans l'élaboration et le suivi de leurs affaires auprès de la Cour », a déclaré Aldo Bulgarelli, le président du CCBE.

Le guide répond à un certain nombre de questions, notamment à quel stade de la procédure devant les juridictions nationales il faut invoquer les violations des droits de l'homme, comment saisir la Cour, les aspects techniques de la procédure et le rôle de l'avocat une fois la décision rendue. Sont également mentionnés les outils et ressources disponibles pour les parties et leurs avocats.

Dans son avant-propos au guide, Dean Spielmann, le président de la Cour européenne des droits de l'homme, précise qu'en « aidant les avocats à naviguer dans les eaux parfois techniques des procédures devant la Cour, ce guide sert finalement les intérêts des clients des avocats, à savoir les citoyens de l'Europe ».

Élaboré en lien avec la Cour européenne des droits de l'homme, le guide est disponible sur le site Internet du CCBE (http://www.ccbe.eu/fileadmin/user_upload/NTCdocument/FR_Guide_CEDHpdf2_1398240213.pdf). Des versions papier seront disponibles dans le hall d'accueil de la Cour à Strasbourg.

À propos du CCBE

Le Conseil des barreaux européens (CCBE) représente les barreaux de 32 pays membres et 12 pays associés et observateurs, soit plus d'un million d'avocats européens.

Fondé en 1960, Le CCBE est reconnu comme le porte-parole de la profession d'avocat en Europe par les institutions européennes. Il assure la liaison entre l'Union européenne et les barreaux nationaux. Le CCBE est en contact régulier avec les représentants de la Commission, les eurodéputés et leurs collaborateurs responsables des questions concernant la profession d'avocat. Le CCBE est établi en Belgique sous la forme d'une association internationale sans but lucratif.

Pour en savoir plus,
contactez Hugo ROEBROECK
Tél. : [+32.\(0\)2.234.65.28](tel:+3222346528)
Fax : [+32.\(0\)2.234.65.11/12](tel:+322234651112)
Courriel : roebroeck@ccbe.eu
Suivez-nous sur [Twitter](#)

[Se désinscrire - To unsubscribe](#)

Conseil des barreaux européens - Les avocats européens pour le droit et la justice
Council of Bars and Law Societies of Europe - European lawyers promoting law & justice
Rue Joseph II, 40/8 - 1000 BRUXELLES - Tel.: [+32 \(0\)2 234 65 10](tel:+3222346510) - Fax.: +32 (0)2 234 65 11 - ccbe@ccbe.eu